
9فرهنگ و هنر
در نشست خبری آلبوم »نوازش لحظه ها« مطرح شد؛

آلبوم موسیقی »نوازش لحظه ها« که مهمترین ویژگی اش تصویرسازی است، با کسب دو جایزه مهم جهانی منتشر شد.

گروه فرهنگ و هنر - در این نشست 
ســیداحمد میرمعصومی )آهنگســاز( به 
همــراه دیگر عوامــل در مورد چگونگی 
شکل گیری این اثر تا موفقیت آن در عرصه 

جهانی سخن گفتند.
دو جایــزه مهــم جهانی برای 

آلبوم »نوازش لحظه ها«
در ابتــدای ایــن نشســت خبری 
ســیداحمد میرمعصومی صاحــب اثر و 
آهنگســاز گفت: آلبوم »نوازش لحظه ها« 
طی دو حضور رسمی در مسابقات جهانی، 
ابتدا در مســابقات بین المللــی »گلوبال 
موزیــک اواردز« مدال نقــره جهانی را در 
بخــش »بهترین آهنگســازی« و »بهترین 
آلبوم« از آن خود کرد و بعد در جایزه بزرگ 
موسیقی »آکادمیا موزیک« به عنوان »بهترین 
آلبوم موسیقی« در بخش »اینسترومنِتال« و 

»امَبینِت« برگزیده شد. 
خالق آلبوم »نوازش لحظه ها« افزود: 
در حــال حاضر این آلبــوم در یک رقابت 
جهانــی دیگر به نام »یو کــی اس دی« در 
کشور انگلستان هم با سه اثر شرکت کرده 
است که هر سه آهنگ به مرحله نیمه نهایی 
این مسابقه راه پیدا کرده اند. چارچوب این 
مســابقه که هنوز در حال برگزاری است 
به این صورت اســت که آثــار راه یافته به 
مرحله نیمه نهایی حائز رتبه و کسب مدال 
می شوند یعنی همین الان که هنوز مسابقات 
به پایان نرسیده کسب مدال ما مسجل شده 
است. این اتفاق خوب به لطف خداوند و 

همکاری همه دوستان رقم خورده است.
وی ادامه داد: آلبوم »نوازش لحظه ها« 
یک آلبوم »سینماتیک« است. در واقع یک 
آلبوم موسیقی اینسترومنتال )سازی( است. 
خاصیتی که این آلبوم دارد این اســت که 
یک هدایتگری تصویری در ذهن مخاطب 
ایجــاد می کند. یعنی بر اســاس محتوایی 
که روایــت می کند، مخاطب را با خودش 
همــراه می کند. این آثار ذاتــاً آثار »نرَیِتیو« 

یا روایتگری هســتند. بدون این که شــعر 
یا کلامی داشــته باشند ولی مخاطب را به 
واسطه تصویرسازی موســیقایی با خود 
همراه می کنند. ژانر اصلی آلبوم سینماتیک 
است و شامل ۱۱ قطعه موسیقی است. یکی 
از قطعات آن به نام »یک رؤیای شیرین« در 
دو نسخه ارائه شده که یک نسخه آن ورژن 

گیتار آهنگ است.
وی در جواب یکــی از خبرنگاران 
که پرســید شما در این شرایط که موسیقی 
بــی کلام آنچنان کــه باید در کشــور ما 
شایع نیســت و احتمال بازگشت مالی اثر 
بســیار اندک است، پاســخ داد: به نظر من 
ریسک پذیری یک رکن اصلی در موفقیت 

اســت. امیدوارم برای من و همه هنرمندان 
کشــورمان موفقیت حاصل شــود. البته 
ریســکی که در حوزه هنر باشــد یک نوع 
ریســک برد برد اســت. یعنی شما به هر 
ترتیب یک اثری را خلق خواهید کرد که آن 
اثر یک عمر می ماند. ما باید برای فرهنگ و 
هنر کشورمان تلاش کنیم. برای من باعث 
افتخار است که این آلبوم اسم ایران را در دنیا 
زنده نگه داشته است. به هر حال ما باید از 
موسیقی و هنرمان نهایت استفاده را داشته 

باشم تا بتوانیم آن فرهنگ غنی خودمان را 
به دنیا نشــان بدهیم. به اعتقاد من موسیقی 

می تواند یک ابزار دیپلماسی باشد.
وی تأکید کرد: تولید این آلبوم از چهار 
ســال و نیم پیش شروع شده و تلاش ما بر 
این بوده است که محصولی را منتشر کنیم 
تا در نهایت احساس کمال و آرامش برای 
ما رقم بخورد. من در این چهار سال با اثرم 
زندگی کردم. واقعاً نقش دوســتان عزیزم 
و هنرمندانی که در این مجموعه همراهی 
کردند انکارناپذیر اســت. آن ها بی نهایت 
تأثیرگذار و بااحساس عمل کردند و جان و 
دلشان برای این اثر یکی است. من ریسک 
انتشــار آلبوم را پذیرفتم ولی عملًا به این 

قضیه به حساب ریسک نگاه نکردم چون 
وزن منافع معنوی که دنبال می کردم بیشتر 
از منافع مادی آن بود. ضمن این که من منکر 
بحث منافع مادی حاصل از یک اثر نیستم و 

طبیعتاً انتظار حمایت هم دارم. 
وزن منافع معنوی این اثر برایم 
بسیار ارزشمندتر از منافع مادی اش 

بود
وی افزود: اگر در بخش معرفی از اثر 
هنری حمایت صورت نگیرد، طبیعتاً آن اثر 

نمی تواند آن طور که باید و شاید دیده شود. 
ما بیشتر دوست داشتیم آن علایق شخصی 
خودمان رقم بخورد تا علایق شخصی ما با 
آن قوت و فضیلت موسیقی گره بخورد و 
یک اثر فاخر شکل گیرد که یک عمر بماند. 
اگر این اثــر دارد در یک روزگار پرتلاطم 
منتشر می شود، قطعاً همین روزگار باعث 
می شــود که شنیدن این آلبوم برای عده ای 
باعث ایجاد آرامش شود. این مسئله برای ما 
ارزش بسیار فوق العاده ای دارد. ضمن این 
که اثر هنری که ما نســبت به آن نگاه فاخر 
داشته باشیم، یک عمر خواهد ماند. انتظار 
منطقی از دولت داریــم که درباره حقوق 
مولفین و مصنفین اقدامی جدی داشته باشد 
و حق کپی رایت برای هنرمند محفوظ باشد. 
ما قانون مولفین و مصنفین را هم داریم اما 
ایــن قانــون در حوزه موســیقی نیازمند 
بازنگری اســت. بازنگری در این قانون و 
اجرایِ قدرتمنــدش می تواند حقوقی را 
برای هنرمند ایجاد کند که همیشــه برای 

هنرمند پابرجا می ماند.
این آهنگساز در پایان گفت: هنرمندان 
همیشه از بخش های مختلف انتظار حمایت 
دارند. حمایت کردن هم شکل های مختلفی 
دارد. ما اگر بخواهیم از نگاه حمایت دولتی 
به این قضیــه نگاه کنیم، همه ما هنرمندان 
یک انتظار بســیار منطقــی داریم که حق 
کپــی رایت برای ما محفوظ باشــد تا اگر 
هنرمندی چند ســال از وقت خود را برای 

تولید یک اثر گذاشته است با خیال راحت 
بتواند اثر خودش را منتشر کند. این یکی از 
حمایت هایی است که من خودم به شخصه 
در حوزه ثبت اثر دارم. انتظار بعدی که داریم 
از حوزه های رســانه ای است. به اعتقاد من 
وقتی یک اثری در دایره افتخارات جهانی 
قرار می گیرد، نقش رسانه ها بسیار تأثیرگذار 
خواهد بود. رسانه ها باید محصول و عوامل 
را معرفی کنند که به همین واســطه برای 
دوستان اشتیاق به وجود بیاید تا آثار بعدی 

خود را هم تولید کنند.
ما در موســیقی امکان داشتن 
هیچ تبلیغاتی در سطح شهر نداریم 
علی جعفری پویان نوازنده ویلن در 
مورد سهم حضور خود در این آلبوم گفت: 
حضور در این کار برایم فرصت جذابی بود. 
در این آلبوم در بخش هایی تکنوازی داشتم 
که از نظر فنی برایم جالب بود. ما یک بخش 
سولیستیک داشتیم که از لحاظ فنی تجربه 
بسیار جالبی بود. در یکی از قطعه ها مجبور 
شــدیم نیم پرده اجرا را پایین بیاوریم تا به 
آن صدایی که مد نظر آهنگساز بود برسیم 
چون ما از آن ســاز فقط همان سونوریته را 
می خواستیم. نوع آرایشی که صدای سازها 

در این آلبوم دارد برای من جدید است. 
وی افزود: این تجربه هم برایم بسیار 
جذاب بود. ساختارشــکنی جسورانه ای 
در میکس و مســترینگِ ایــن آلبوم انجام 
شده اســت. اگر بخواهیم در مورد مسائل 

فنی ســازهای زهی صحبت کنیم نیاز به 
یک جلســه نقد و بررســی داریم. این اثر 
می توانست با یک ارکستر اجرا شود اما به 
خاطر مسائل مالی واقعا امکان این کار نبود. 
ما در موسیقی امکان داشتن هیچ تبلیغاتی 
در سطح شهر نداریم. من و علی دریایی کار 
چندین نوازنده را انجام داده ایم تا هزینه ها 
کاهش یابد.علیرضا دریایی نوازنده ویلن که 
بخش اعظم »استرینگ سکشن« یا »قسمت 
زهی« را در ایــن آلبوم اجرا کرده در مورد 
ویژگی های این اثر از منظر سازهای زهی 
گفت: مــن در کارهای ضبطــی فراوانی 
نواخته ام و در بســیاری از آنها با موتیف ها 
و جمــلات و نمودارهایی تکراری مواجه 
بوده ام اما در این کار من چنین احساســی 
نداشــتم و از نوازندگی در آن لذت بردم. از 
همه مهم تر این است که نوازنده تا آخرین 
مرحله ضبط نمی تواند کلیت کار را بشنود 
و زمانی که کار به مرحله پایانی رسید و این 
اثر را با میکس نهایی شــنیدم بیشتر متوجه 

زیبایی هایش شدم.
وی با تاکیــد بر اهمیت بخش زهی 
در اینچنین آثاری افزود: از آنجاییکه هزینه 
نوازنده هــای مختلــف و کلا هزینه های 
تولید یک آلبوم بســیار گزاف بوده و چون 
اینچنین آثاری معمولا با هزینه شخصی و 
بدون حمایت دولتی تولید می شوند دست 
آهنگساز و خالق اثر در استفاده از نوازندگان 
متعدد و مختلف بســیار بسته است از این 

رو من برای اینکــه بخش زهی با کیفیت 
تر و متنوع تر اجرا شــود چندین ساز ویلن 
مختلف با خودم می آوردم و مثلا اگر قرار 
بود ۱0 نوازنده مختلف یک بخش را اجرا 
کننــد من این ده بخش را با ســه یا چهار 
ساط مختلف می نواختم تا رنگ و زنگ و 

کیفیت و بافت صدای ســازها به ما یک 
خروجی زهی بسیار طبیعی و مخملین 
و باکیفیت بدهد چراکه اگر بخواهیم 
برای این کار از چند نوازنده استفاده 
کنیم هزینه ها سر به فلک می کشد. 

ازینرو این شیوه بهترین روش 
برای ضبط بخش ویلن ها 

محسوب می شود.
فائزه کامیاب هنرمند 
بخش آواهــا  در ادامه این 

نشست گفت: این آلبوم واقعاً 
نام درســتی دارد. به راستی که 

نوازش لحظه هاســت. آلبومی 
که در آن هیچ ســاز یا خواننده ای 

محوریت اصلی نیست و این موسیقی 
است که حرف اول و آخر را می زند. 
هر قطعه در این آلبوم با نامش ارتباط 
مســتقیمی دارد. جریان خواننده 
محوری، آســیب های بســیاری 
به جریان موســیقی زده اســت. 
خوانندگان معمولاً دوست دارند 
زیــاد بخوانند، امــا در این آلبوم 

اتفاق های خاصی رخ داده است.

موسیقی می تواند زبان دیپلماسی باشد

گروه فرهنــگ و هنر - نتایج یک 
مطالعه جدید نشــان می دهد با بررســی 
میکروب هایی که روی سطح گنجینه های 
هنری باستانی وجود دارند، می توان اصل 

یا تقلبی بودن آنها را تشخیص داد.  
نتایج مطالعات جدید پژوهشگران 
موسســه تحقیقاتــی جی کریــگ ونتر 
آمریــکا حاکی از آن اســت که می توان 
از میکروب هایی که به ســطح تابلوهای 
نقاشی و مجسمه ها چســبیده اند، برای 
شناســایی آثار جعلی و تقلبی اســتفاده 
کرد. شــناخت رفتار ایــن میکروب ها 
همچنین می تواند نقش مهمی در توقف 
فرآیند پوســیدگی برخی از باارزشترین 
 گنجینه هــای فرهنگــی جهــان ایفــا  

کند.
تورالبــا  مانولیتــو  گفتــه  بــه 
ارگانیسم های ریزی  میکروب شــناس، 
کــه روی آثــار هنری زندگــی می کنند 
می توانند خاستگاه اثر و در برخی موارد 
محل نگهداری آن را در طول تاریخ نشان 

دهند.  

این مطالعه که بــا نمونه برداری از 
آثــار هنری یــک مجموعه خصوصی از 
دوره رنســانس در فلورانس ایتالیا انجام 
شد، اولین تحقیق گسترده بر مبنای ژنوم 
اســت که درباره میکروب های موجود 

روی آثار هنری انجام می شود.
بــه عنــوان رویکــردی دیگر در 
تشــخیص آثار جعلی، از فناوری به کار 
رفته در این تحقیق همچنین می توان برای 

نمونه گیــری از دی ان ای موجود بر روی 
اثر استفاده کرد. 

ایــن روش در نهایــت امــکان 
تشــخیص اصل یــا قلابی بــودن یک 
نقاشــی یا دست نوشته باستانی را فراهم 
می کند زیرا بســیاری از هنرمندان دوره 
رنسانس چون لئوناردو داوینچی از بزاق 
 یا خون خود در خلق آثارشــان استفاده

 می کردند.

تحولی جدید در انتظار صنعت 
ترمیم آثار هنری

مطالعــه بــر روی میکروب هایی 
موجود روی آثار هنری، همچنین انقلابی 
عظیم در حوزه حفظ و ترمیم آثار باستانی 
به پا می کند. زیــرا باکتری ها برای مدتی 
طولانی روی یک اثر باقی مانده و از رنگ 
روغن یا بوم آن تغذیه می کنند. اغلب این 
میکروب هــا از تلاش ها برای تمیز کردن 
یا ترمیم آثار نیز جان سالم به در می برند.

به گفته تورالبا، پس از تشــخیص 
وجــود جمعیت های میکروبی روی آثار 
هنــری، در گام بعد نوبت به شناســایی 
رفتار و متابولیســم آنها می رسد. پس از 
این مرحله می توان رویکردی مشــخص 
در خصــوص از بین بــردن باکتری های 

عامل تخریب آثار اتخاذ کرد.
آزمایشــگاه های مرمــت تــلاش 
و هزینــه بالایــی را صــرف ترمیم آثار 
هنری می کنند اما یک رویکرد مولکولی 
می توانــد برای تمام این تلاش ها یک راه 

میان بر باشد.

گــروه فرهنگ و هنر - دنیای امروز 
ما با خشــونت پر شده است. حتی کسانی 
که در کار با قربانیان آســیب دیده تخصص 
دارند، ممکن اســت با شنیدن داستان های 
سوءاستفاده از کودکان، خشونت خانوادگی، 
تجاوز جنسی و جنایات جنگی خشمگین 
شوند. چنین حوادثی می توانند برای کسانی 
که آن ها را تجربه می کنند، زخم های پایداری 
بــر جای گذارنــد و خواه ناخــواه، اثرات 
باقی مانــده از این حــوادث، به اختلالات 
بالینی تمام عیار مانند اختلال اســترس پس 

از حادثه منجر می شود.
همه درمانگرها، صرف نظر از اینکه چه 
نوع کار بالینی انجام می دهند، لاجرم با برخی 
سوابق آسیب مواجه خواهند شد؛ بنابراین، 

ما معتقدیم که همه کارشناسان بالینی باید از 
اختلال استرس پس از حادثه آگاهی داشته 
باشند و حداقل برخی از سطوح دانش کاری 
از اصــول ضروری در درمــان افراد دارای 

سابقه تروما را داشته باشند.
این کتاب نیز به معنای رساله معتبر در 
بهترین و تنها راه برای انجام این کار نیست، 
زیــرا متغیرهای زیادی وجود دارد که هنوز 

باید به طور کامل تست شوند.
خواندن کتاب درمان اســترس 
پــس از حادثه با شــناخت درمانی 
مبتنی بر ذهن آگاهی را به چه کسانی 

پیشنهاد می کنیم
این کتــاب را به تمــام علاقه مندان 
به روان شناســی و متخصصان این رشــته 

پیشنهاد می کنیم

گــروه فرهنگ و هنــر - یکی از 
شعارهای اصلی ســازمان ملل برای بهبود 
روابــط میــان انســان ها و جلوگیری از 
افسردگی، گفتگو کردن است. نانسی گیل 
مارتین در کتاب با گفتگو درمان کنیم، همین 
را بــه ما یاد می دهــد. در حقیقت این اثر را 
می توان مانند یک راهنمای علمی، علمی و 
اندیشمندانه درباره ی ایجاد یک ارتباط سالم 
و کمک به بهبود روابطی است که به هر نحو 

آسیب خورده اند.
گفتگو کــردن مســتلزم یادگرفتن 
مهارت هایی است که سطح آن را بالا می برد. 
مــا گاهی اوقات فکــر می کنیم که در حال 
گفتگو کردن هستیم اما واقعیت این است که 
کاری که انجام می دهیم نامش گفتگو نیست. 

ما صحبت های طرف مقابل را نمی شنویم. 
فقط نگران این هســتیم که چه واکنشــی 
دریافت می کنیم و ... . اما نانسی گیل مارتین 
در کتاب با گفتگو درمان کنیم استانداردهای 
خاص یک گفتگوی سالم و سازنده را بیان 
می کند و به مــا کمک می کند، رنج و غم و 
پنهان دوست را درک کنیم. با او همدلی کنیم 
و در نهایت از راه صحبت کردن و با گفتگو 

درمان کنیم.
کتاب با گفتگو درمان کنیم را به 

چه کسانی پیشنهاد می کنیم 
این اثر می تواند برای تمام کسانی که 
مشــتاق به بهبود روابطشان هستند، کمک 
کند. مشاوران و روان شناسان نیز می توانند 
از محتوای عالی کتاب با گفتگو درمان کنیم 

استفاده کنند.

»درمان استرس پس از 
حادثه با شناخت درمانی 
مبتنی بر ذهن آگاهی«

»با گفتگو درمان کنیم
رنج و غم و پنهان
 دوست«

معرفی کتابمعرفی کتاب

نویسندگان:
کاتلین  ام  چارد .

ریچارد  دبلیو سییرس
مترجمان:

علیرضا مرآتی
رضوان میرزایی

نویسنده:
نانسی گیل مارتین

مترجم:
علی حسن زاده فروغی

میکروب ها، سلاحی جدید برای تشخیص آثار هنری تقلبی

 از آنجاییکه هزینه نوازنده های مختلف و کلا هزینه های تولید یک آلبوم 
بسیار گزاف بوده و چون اینچنین آثاری معمولا با هزینه شخصی و بدون 
حمایت دولتی تولید می شــوند دست آهنگساز و خالق اثر در استفاده از 
نوازندگان متعدد و مختلف بســیار بســته است از این رو من برای اینکه 
بخش زهی با کیفیت تر و متنوع تر اجرا شــود چندین ساز ویلن مختلف 
بــا خودم مــی آوردم و مثلا اگر قرار بــود 10 نوازنده مختلف یک بخش 
را اجرا کنند من این ده بخش را با ســه یا چهار ســاط مختلف می نواختم 
تــا رنگ و زنگ و کیفیت و بافت صدای ســازها به مــا یک خروجی زهی 
بســیار طبیعی و مخملین و باکیفیت بدهد چراکه اگر بخواهیم برای این 
کار از چند نوازنده اســتفاده کنیم هزینه ها ســر به فلک می کشد. ازینرو 
این شــیوه بهترین روش برای ضبط بخش ویلن ها محســوب می شود.
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گــروه فرهنگ و هنــر - هنرمند 
پیشکسوت ســفال و ســرامیک معتقد 
است: هر کسی که می تواند از تکنیک های 
مختلف در سفال و سرامیک استفاده کند، 
هنرمند نیســت. کســی هنرمند است که 
توانسته از مواد و تکنیک های سرامیک در 

بیان شخصی خود استفاده کند.
یازدهمین دوســالانه ملی سرامیک 
ایران با حذف نام ســفال از این دوسالانه 
درحالی قرار اســت آبان ماه سال جاری 
برگزار شــود که اسفند سال گذشته را به 
دلیل شــیوع ویروس کرونا از دست داد. 
با این وجود گفته می شــود حذف سفال 
در این دوره به جلســه ای بازمی گردد که 
در فرهنگستان هنر برگزار شده است. در 
این جلســه عنوان شــده بود که سفال در 
زمره سرامیک تعریف شده است و در زبان 
بین المللی نیز چنین رویکردی رایج است 
و انجمن سرامیک نیز از آن تبعیت می کند.
فــرزاد فرجــی )عضو شــورای 

سیاســتگذاری یازدهمین دوسالانه ملی 
ســرامیک ایران( درایــن خصوص گفته 
اســت: درباره تفاوت ســفالگری و هنر 
ســرامیک می توان گفت، سرامیک ماده 
تاریخی است و انسان برای رفع نیازهای 
اجتماعی خود از آن بهره برده است. امروز 
هم در بخش هــای مختلف از هوافضا تا 
پزشکی ایفای نقش می کند و این به سبب 
ماده پذیری و شــکل پذیری آن است. در 
فضای هنری نیز به واسطه همین خواص 
به هنرمند این امکان را می دهد که براساس 

نیاز از این ماده بهره برد.
هرچند در بیشتر مواقع شاهد همراه 
شدن نام سفال و سرامیک در کنار یکدیگر 
هســتیم اما اینبار شــاید نیاز باشد در یک 
تفکیک، شــاهد برگزاری دوسالانه ای به 
نام سرامیک باشیم. در این میان با توجه به 
آنکه »خودکاوی« محور ارزیابی آثار این 
دور از دوسالانه سرامیک است که پس از 
۹ سال بالاخره شاهد برگزاری آن هستیم 

از این رو می توان به بررســی این مهم از 
دیدگاه های مختلف نشست.

منیژه آرمین )از هنرمندان شــاخص 
حــوزه ســرامیک و عضــو شــورای 
سیاســتگذاری یازدهمین دوسالانه ملی 
ســرامیک ایران( با اشــاره به مباحثی که 
درخصــوص واژه خــودکاوی مطــرح 
می شود، گفت: ســرامیک ماده ای خاص 
است که تکنیک های بســیار گسترده ای 
را در اجــرا می طلبــد و می توان روی آن 
اجرا کــرد. وقتی بحث خودکاوی مطرح 
می شــود، این امکان برای هنرمند ایجاد 
می شــود که از تکنیک های مختلف برای 

اجرای ایده های خود استفاده کند.
وی ادامــه داد: در ایــن میان نباید 
فراموش کرد که تکنیک، هنرمند نمی سازد. 
در بســیاری از کارگاه ها شــاهد فعالیت 
هنرمندانی هســتیم که تکنیک های قوی 
در اجرا دارند و به تکنیک های بســیاری 
دســت پیدا کرده اند اما هنرمند نیســتند. 

می توان گفت هر کســی کــه می تواند از 
تکنیک های مختلف در سفال و سرامیک 
استفاده کند، هنرمند نیست. کسی هنرمند 
است که توانســته از مواد و تکنیک های 
سرامیک در بیان شــخصی خود استفاده 
کند. بیان شــخصی است که اهمیت دارد. 
تکنیک ها محفلی هستند تا هنرمند بتواند 
بیان شخصی خود را از طریق آن بیان کند.
ایــن هنرمنــد با اشــاره بــه واژه 
خــودکاوی، اظهار کرد: شــاید در نگاه 
نخســت، خودکاوی به نظر فردگرایی و 
فردیــت به نظر بیاید امــا این واژه معانی 
چند بعدی دارد. از یک ســو هنرمند را به 
خویشتن بازمی گرداند و از دیگر سو خود 
تنها به معنای فرد هنرمند نیست؛ بلکه من 
اجتماعی، سیاسی و تاریخی نیز در در ابعاد 
مختلف بروز می کند. خودکاوی به معنای 
از دورن جوشیدن اســت و ایده ای که از 
درون هنرمند بجوشــد، جایی برای تقلید 

و کپی کاری ندارد.

آرمین در پاســخ به این ســئوال که 
در عصــر حاضــر با توجه به گســترش 
تکنولوژی و ظهــور هنرهای مختلف از 
نقاشی گرفته تا هنرهای جدید، سرامیک 
چه ابعادی برای بیان هنری ایده های نو در 
اختیار هنرمند می گذارد، گفت: سرامیک 
بــه لحاظ تکنیــک اجرا بســیار متنوع و 
فوق العاده اســت. من کارهای زیادی را 
از ایــن طریق انجام داده ام. ســرامیک و 
ســفال که البته تفاوتــی بین آنها نمی بینم 
و حتا معتقد هســتم سفال جنبه تاریخی 
خاصــی در پس خود دارد، امکاناتی رادر 
اختیار هنرمند قرار می دهند که او بتواند با 
اســتفاده از تکنیک های موجود برای بیان 

هنری ایده خود استفاده کند.

وی تصریــح کــرد: هرچنــد طی 
سالیان ســال، از این حوزه به عنوان یکی 
از هنرهای کاربردی یاد شــده اما یکی از 
اهداف دوســالانه ملی سرامیک ایران آن 
است که سفال و سرامیک را به هنر محض 
برساند. هنر محض است که اهمیت دارد. 
هرچند نقدی به هنر کاربردی نیســت اما 
معتقد هستم، هنر محض باید به این حوزه 
نیز اشــراف داشته باشــد. به این معنا که 
حتا اگر یک ظرف در قالب قوری شــکل 
می گیرد، بازهم می تواند جنبه هنری داشته 
باشد به شرط آنکه روی آن نظارت هنری 

انجام شود.
این هنرمند پیشکســوت ســفال و 
ســرامیک درخصــوص ورود مدرنیته و 

صنعت به حوزه ســرامیک و آنچه امروزه 
از این عرصه در ذهن عموم جامعه شکل 
گرفته است و بیش از آنکه جنبه های هنری 
این مهم را نمود دهد جنبه های صنعتی آن 
را را در ذهن تداعی می کند، گفت: شــاید 
در دوسالانه سرامیک بتوانیم به پاسخ های 
خوبی درخصوص این ســئوال دســت 
یابیم. هرچند ۹ ســال وقفه در برگزاری 
این دوســالانه شــاهد بودیم که از نظر ما 
خوب نبود اما شــاید این وقفه شرایطی را 
ایجاد کرده باشــد که هنرمندان و فعالان 
این عرصه تمرکز بیشــتری درخصوص 
جنبه های هنری و خلق آثار جدید داشته 
باشــند. ۹ سال سکوت سرامیک می تواند 
عاملی بــرای وقوع انفجــاری هنری در 

این عرصه باشــد. این دوسالانه می تواند 
نمایانگر وجه هنری سفال و سرامیک در 

ایران باشد.
آرمیــن یــادآور شــد: یکــی از 
ویژگی های سفال و سرامیک آن است که 
به دلیل متفاوت بودن تکنیک ها و ارتباطی 
که هنرمند بــا آن برقرار می کند، می تواند 

آثاری بسیار متفاوتی را ارائه دهد.

۹ سال سکوت سفال و سرامیک می تواند عاملی برای انفجار 
هنری در این عرصه باشد


